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• Magyar Bálint nyitja meg az ünnepségsorozatot 

Centenáriumára készül a Tömörkény 
Október elején nagy-

szabású rendezvényso-
rozattal ünnepli fennállá-
sának 100. évfordulóját 
az egykori Árpádház! 
Szent Erzsébet Leánygim-
názium jogutódja, a Tö-
mörkény István Gimnázi-
um és Művészeti Szakkö-
zépiskola. Dr. Kühn Já-
nos igazgató tegnap saj-
tótájékoztatón ismertette 
az ünnepségsorozat je-
lentősebb rendezvényeit. 

Az egyhetes centenáriumi 
program megnyitója október 
4-én, szombaton 10 órakor a 
Sportcsarnokban lesz, a pol-
gármester köszöntője után 
Magyar Bálint művelődési és 
közoktatási miniszter mond 
ünnepi beszédet. Az ezt köve-

tő műsorban az iskola egyko-
ri diákjai - többek között 
Csengeri Ottilia, Janikovszky 
Éva, Szabó Gabi, Szögi Csa-
ba - lépnek fel. Másnap, va-
sárnap 15 órakor a Horváth 
Mihály utcai képtárban az is-
kolában érettségizett jeles al-
kotóművészek kiállítását 
Szalay Ferenc festőművész 
nyitja meg. Ezután 17 órától 
mára neves művészekké vált 
hajdani növendékek gála-
hangversenye kezdődik a 
Szegedi Nemzeti Színházban, 
amelyen többek között fellép: 
Bálint János fuvolaművész, 
Felletár Melinda hárfamű-
vész, Hegedűs Endre, Kerek 
Ferenc, Lucz Ilona zongora-
művészek, Laczó András és 
Temesi Mária operaéneke-
sek. 

Október 6-án, hétfőn 9 
órakor az iskola épületében 
Gyulay Endre megyés püs-
pök avatja fel Orr Gizella fes-
tőművész Árpádházi Szent 
Erzsébetet ábrázoló faliképét, 
majd az iskolatörténeti tárlat 
tekinthető meg, délután pedig 
az intézmény diákjainak kép-
zőművészeti alkotásaiból nyí-
lik kiállítás a Szegedi Honvéd 
Kulturális Alapítvány Victor 
Hugó utcai épületében. Ked-
den a magyar-német két-
tannyelvű gimnáziumok első 
országos vetélkedőjén kilenc 
iskola diákjai mérik össze tu-
dásukat. A zsűri elnöki tisztét 
Hasso Buchrucker, Németor-
szág magyarországi nagykö-
vete tölti be. Szerdán Tömör-
kény-emlékülést tartnak a vá-
rosháza dísztermében Németh 

G. Béla akadémikus elnökle-
tével. Csütörtökön sportnap 
lesz a városi stadionban. Az 
ünnepségsorozat záróakkord-
jaként október 10-én, pénte-
ken este az iskola alapítvá-
nyának javára jótékonysági 
bált rendeznek a Forrás Szál-
lóban. 

A gimnázium direktora 
szerint az ünnepségsorozat jó 
alkalom arra. hogy az intéz-
mény megmutassa értékeit a 
városnak. A centenáriumra az 
elmúlt száz év történetét fel-
dolgozó évkönyvet és egy 
bronz emlékérmet készíttet-
tek. Ezek a sportcsarnokbeli 
nyitóünnepségen - amelyre 
az iskola valamennyi egykori 
diákját szívesen látják -
megvásárolhatók. 

H. Zs. 

• Egy nap 
a gyermekek 
biztonságáért 

Lángolt 
az autó 

az udvaron 
A gye rmekek bizton-

s á g a é rdekében egész 
napos p rogramot tartot-
t ak t e g n a p a Madách 
Imre Általános Iskolá-
b a n , melyen az i f júság 
figyelmét a rá juk lesel-
k e d ő veszélyekre, illet-
ve a z o k e l h á r í t á s á r a 
igyekeztek felhívni. 

A statisztikai adatok ta-
núbizonysága szerint szep-
temberben az átlagnál jóval 
több diák esik közlekedési 
baleset, vagy bűncselek-
mény áldozatául. Az Orszá-
gos Rendőr-főkapitányság 
kezdeményezésére ebben a 
hónapban kiemelt figyelmet 
szentelnek a rendőrök az is-
kolák biztonságára, de 
Csongrád megyében ezt a 
kezdeményezést megtoldot-
ták. 

Tegnap a Madách Imre 
Általános Iskolában „Egy 
nap az iskolában, egy nap a 
biztonságért" címmel bal-
eset- és bűnmegelőzési 
programot szerveztek. A 
rendezvényt dr. Bánfi Fe- , 
renc dandártábornok, az 
ORFK bűnügyi főigazgatója 
nyitotta meg, majd hat hely-
színen váltották egymást a 
felsős diákok. Ennek során 
20 perces előadásokat hall-
gathattak meg a természet-
védelem, a tűzoltóság, a 
drogambulancia, a polgári 
védelem, a vöröskereszt és 
az ÁNTSZ szakembereitől. 
Közben az iskola udvarán, 
kiegészítve az előbbieket, a 
rendőrség és a mentőszolgá-
lat is felvonultatta apparátu-
sát, szimulátoros játékokon, 
illetve igazi járműveken 
próbálhatták ki a gyerekek, 
mire is való egyik, vagy má-
sik szolgálat. (Ennek jegyé-
ben pillanatok alatt darabok-
ra szedték Kovács Mihály 
őrnagy, közlekedési osztály-
vezető tányérsapkáját.) 
Szilágyiné Bay Lujza, a me-
gyei főkapitányság bűnmeg-
előzési osztályvezetője el-
mondta: az a célúk, hogy 
megismertessék a gyereke-
ket a munkájukkal, s hogy 
adandó alkalommal a fiata-
lok tudják is használni ezt az 
ismeretet. Nem titkolt vá-
gyuk, hogy a diákokon ke-
resztül a szülőkhöz is szólja-
nak, s együtt tegyenek meg 
mindent az ifjúság védelme, 
és helyes nevelése érdeké-
ben. 

Dr. Lajkó Lajos, az iskola 
igazgatója hozzátette, hogy 
rendkívüli aktivitást tapasz-
talt a gyerekek részéről, s ez 
megerősítette abban, hogy 
az itt elhangzottakra osztály-
főnöki órákon vissza kell 
térni. 

A nap fénypontja kétség-
kívül az volt, amikor a pol-
gári védelmisek felgyújtot-
tak, majd a tűzoltókkal kö-
zösen eloltottak egy roncs-
autót. 

A gyerekek sikongattak 
örömükben, amikor az isko-
lájuk udvarán látták a lángo-
ló, füstfelhőt okádó autót, 
majd igazi tűzoltóautó érke-
zett igazi lánglovagokkal, 
akik valódi fecskendőkkel 
fékezték meg pillanatok 
alatt a tüzet. 

A kezdeményezés hama-
rosan következő állomáshoz 
ér, hiszen ezt a programot a 
példásan együttműködő 
társszervek minél több isko-
lába el akarják vinni. 

A. L 

• Jövőre is ünnepel a város 

Készülő 
rendezvénynaptér 

Az idei év kiemelke-
dően gazdag volt művé-
szeti és kulturális esemé-
nyekben - és még nincs 
vége ; jövőre a z o n b a n 
még ennél is sokrétűbb 
program tervei készül-
nek Szeged közművelő-
dési és művészeti intéz-
ményeiben, valamint a 
civil s ze rveze tekben . 
Ezeknek a képviselőit 
hívták össze a városhá-
zá ra t e g n a p dé lu tán , 
hogy közösen ál l í tsák 
össze az 1998. évi váro-
si r e n d e z v é n y n a p t á r t , 
amelyet az önkormány-
zat januárban meg is je-
lentet. 

A közművelődési fóru-
mon dr. Ványai Éva alpol-
gármester beszélt elismerően 
az idei kulturális programok-
ról, művészeti eseményekről 
és szórakoztató rendezvé-
nyekről. Mint mondta, érez-
hető volt az intézmények kö-
zötti együttműködés, amely 
annak köszönhető, hogy 
1996 januárjában - több év 
után először - közművelődé-
si fórumon határozták el a 
rendezvények összehangolá-
sát. A tegnapi találkozón dr. 
Szalay István polgármester 
ismételte meg, hogy Szege-
det az ezredfordulóra olyan 
fesztivál- és konferenciavá-
rosnak szeretné látni, ahol 
hasonló gördülékenységgel 
és szervezettséggel lehet 
programokat bonyolítani, 
mint például most, szeptem-
ber 20-án, amikor egyszerre 
volt takarítási nap, halfőző 
verseny és futóverseny, 
amely programok legalább 
10 ezer embert mozgattak 
meg. 

A jövő évben a város há-

rom kiemelt program köré 
csoportosttja a művészeti, 
közművelődési rendezvénye-
ket: Szeged „Szabad királyi 
várossá" nyilvánításának 
500. évfordulója, az 1848-as 
forradalom és szabadságharc 
150. évfordulója, a kajak-ke-
nu világbajnokság. A terve-
zett rendezvénynaptárban 
havi lebontásban szerepelnek 
az események. Különösen a 
nyári fesztiválhónapokban és 
a világbajnokság idején lesz 
sűrű a naptár, de már január-
ban megjelentetni tervezik a 
szegedi képzőművészetet be-
mutató könyvsorozat követ-
kező kötetét. 

A Szegedi grafikusok cí-
mű könyv mellett a művé-
szek kiállításon is megmu-
tatkoznak. Hagyományosan 
gazdag a város kóruskon-
cert-élete: áprilisban elsősor-
ban a gyermekkarok szere-
pelnek, májusban lesz a 
„Szegedi Daloló Nap" és az 
Éneklő Ifjúság sorozat gála-
koncertje. Tavasszal ismét 
lesz Kulturális Piac a Dóm 
téren, lesz Májulás és fel-
avatják a helyreállított 
Szentháromság szobrot, va-
lamint a vármegye-címere-
ket. A szabadtéri előadások 
mellett néptáncfesztivál, a 
táblaképfestészeti biennálé, 
az egyházzenei fesztivál, az 
ifjúsági napok a kiemelkedő 
nyári programok. A világ-
bajnokság idejére nonstop 
kulturális eseményeket ter-
veznek a város három terén. 
Október a zene hónapja lesz 
- és a Radnóti Gimnázium 
100. születésnapját is ekkor 
ünneplik. Decembwerben a 
„Szabad-Téli Játékok" ren-
dezvénysorozata ígérkezik 
sokszínűnek. 

S. E. 

• Kiállítás nyílt a Mars téren 

Övcsattól a világcégig 
• Munkatársunktól 

Sharp irodatechnikai és 
szórakoztató elektronikai ki-
állítás nyílt tegnap az Euro-
Profil Szeged Kft. a Mars té-
ri szaküzletében. Az esemé-
nyen megjelent Szalay Ist-
ván, Szeged város polgár-
mestere, valamint Ambrus 
András, az Euro-Profil Rt. 
elnök-vezérigazgatója is. Ki 
gondolná, hogy a Sharp tör-
ténete 85 éve kezdődött egy 
vadnyugati stílusú övcsat ki-
fejlesztésével, gyártásával, 
majd sikeres értékesítésével? 
Következett a forgatható -
mindig hegyes - ceruza, 
majd 1915-ben, mint az első 
japán gyártó, kristálydetek-
toros rádiókészülékeket kez-
dett el forgalmazni a cég. Ez-
után televíziók, zsebszámo-

lógépek, mikrohullámú sü-
tők, menedzserkalkulátorok, 
fénymásológépek, LCD vi-
deovetttők gyártásában is 
nagyra nőtt a cég. 

Mint Tatár Kiss Klára 
ügyvezetőtől megtudtuk, a 
hivatalos képviselt és márka-
szerviz termékválasztéka fe-
löleli a Sharp teljes magyar-
országi kínálatát, de néhány 
árucsoportban annál lénye-
gesen nagyobb választékot is 
nyújt. Teljeskörű szolgáltatá-
sukra jellemző, hogy olyan 
cégeket és intézményeket 
tudnak üzleti partnereik kö-
zött, mint a Szegedi Polgár-
mesteri Hivatal, a Swedish 
Match Gyufaipari Kft., a 
Westel 900, a Hungexpo Rt„ 
Magyar Hitelbank Rt. és még 
sokan mások. 

Kiállítás a bemutatóteremben. (Fotó: Karnok Csaba) 

i Munkatársunktól 
Október első hétvégéjén 

tartják majd világszerte a 
madármegfigyelő világna-
pot. Ebből az alkalomból a 
vérbeli madarászok minél 
több embert igyekéznek ki-
csábttani a szabadba, a ter-
mészetbe. A Magyar Madár-
tani és Természetvédelmi 
Egyesület Csongrád megyei 
csoportja is több kirándulás-

Madármegfigyelők 
világnapja 

ra várja az érdeklődőket. 
Október 4-én, szombaton 8 
óra 30-kor különbusz indul a 
Mars téri 8-as kocsiállásról a 
Fehér-tóra. Az érdeklődők a 

442-28l-es telefonszámon 
jelezhetik részvételi szándé-
kukat. Ezen a napon délután 
fél 3-kor újszegedi sétára 
hívják a természet barátait, 

találkozó a régi hfd újszegedi 
oldalán. Hódmezővásárhely-
ről kerékpártúra indul a Pető-
fi Művelődési Ház elől, dél-
előtt 9 órakor Mártélyra. 

Október 5-én, vasárnap 
negyed 10-kor füvészkerti 
sétán vehetnek részt a kicsik 
és a nagyok. A kirándulá-
sokra érdemes lesz látcsö-
vet, kulacsot, kényelmes ci-
pőt vinni. 

• Arcok a százéves Tömörkényből 

„Pezsgő kórusélet folyt" 

Vajda Júlia: „Nincs okom panasz ra " . (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Az októberi hollandiai 
turné előtt ma este a Ka-
marasz ínházban is be-
mutat ják Mozart A va-
rázsfuvola című operá-
ját . A Kovalik Balázs 
r endez te e l ő a d á s b a n 
P a p a g e n á t Vajda Júlia 
énekli, akit ezúttal an-
nak kapcsán kerestünk 
meg, hogy egykori a lma 
ma te re , a Tömörkény 
g imnázium fenná l l á sá -
n a k 100. évforduló já t 
ünnepli. 

• Miért épp ezt az iskolát 
választotta annak idején? 
- Mert hegedülni tanul-

tam, azaz valamiképp már ak-
kor elindultam a zenei pá-
lyán. Angol tagozatra jártam, 
mellette szakmai tagozaton 
felvettem az éneket és a hoz-
zá tartozó kötelező zenei tár-
gyakat. így délutánonként a 
konziban is voltak óráim. Mi-
után Mihálka tanár úr is taní-
tott, egyenes utam vezetett az 
iskola énekkarába. Már akko-
riban pezsgő kórusélet folyt 
az iskolában, engem pedig 

már akkor a zene érdekelt 
leginkább. Bár angoltanárom, 
Bódis Klára révén az angolt 
is nagyon megszerettem. So-
kat énekeltünk az óráin, meg-
tanultuk a legújabb slágerek, 
musicalek angol szövegeit, 
ami az akkori szigorúbb isko-
larendszerben különlegesség-
nek számított. Keményen kel-
lett tanulnom, de sokat éne-
keltem különböző szegedi 
kórusokban. Megalakult az 
Ifjú Zenebarátok Kórusa, 
Mihálka tanár úr időnként 
„befűzött" bennünket min-
denféle munkáskórusokba is. 
Sokat utaztunk, az iskolai 
énekkarral kiváló kórus címet 
nyertünk, több versenyen 
aranyérmesek lettünk. Több-
ször jártunk Szlovéniában, 
ami számunkra akkor Nyu-
gatnak számított. Leruccan-
tunk a tengerpartra, nagy 
hangversenyeket adtunk, 
Mihálka tanár úr pedig a kó-
rusfesztivál zsűritagja volt. 

• Mások is hasonló pá-
lyát választottak? 
- Osztálytársaim közül 

senki sem választott zenei 

pályát, de sokan kultúrhá-
zakban dolgoznak, Szigeti 
Karcsi pedig a közművelő-
dési iroda vezetője a város-
házán. Évfolyamtársam volt 
Temesi (Tóth) Mária, az 
Operaház magánénekese is, 
akivel annak idején együtt 
énekeltünk az iskola kórusá-
ban. Legutóbb a szabadtéri 
Aida-produkcióban léptünk 
fel újra együtt. 

• Mutatta az imént azo-
kat a cikkeket, amelyeket 
még diákként gyűjtött az 
iskoláról... 
- 1972-ben volt 75 éves a 

Tömörkény gimnázium. Em-
lékszem, a Szegedi Nemzeti 
Színházban volt a díszünnep-
ség, ahol az összes ülő- és ál-
lóhelyet megtöltötték a taná-
rok, a diákok és az iskola ré-
gi tanulói. A kitűnő műsor-
ban az egykori növendék, az 
akkor már súlyos beteg Me-
zei Mária volt az est fény-
pontja, aki megjelent a szín-
padon, szép beszédet mon-
dott, majd a forró, feszült 
csöndben egy csodálatos 
verssel búcsúzott. Nagyon 

megható volt, azokat a pilla-
natokat sohasem fogom elfe-
lejteni. 

• Milyen feladatok vár-
ják ebben az évadban? 
- Tulajdonképp nincs 

okom panaszra, bár ebben a 
szezonban nem sokat fogok 
fellépni Szegeden. A ma esti 
itthoni, kamarasztnházi elő-
adást követően október ele-
jén indulunk a német nyelvű 
Varázsfuvola-produkciónkkal 
hollandiai vendégjátékra, Így 
nagy bánatomra nem vehetek 
részt az iskola gálaestjén. 
Decemberben a színházi ze-
nekarral újabb turnéra me-
gyek. Strauss-gálaműsorral 
készülünk, Wendler Attilával 
a Cigánybáróból, a Denevér-
ből, az Egy éj Velencében-
bői, a Bécsi vérből áriákat és 
duetteket éneklünk. Utána a 
Don Giovanni szegedi bemu-
tatója következik, amelyben 
immár nem Zerlinát, hanem 
Donna Annát énekelem. 
Közben a Bajazzók és a 
Rigoletto felújításában is csi-
nálom a régi szerepeimet. 

Haliősi Zsalt 


